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září - říjen 2023 č. 5/2023 vychází dne 6.11.2023

Z OBECNÍHO ÚŘADU
 Stavba trvalých zábran u rybníčků

Kdo v těchto dnech projížděl kolem rybníčků 
v dolní části obce, zaznamenal stavební 
ruch. Začala stavba trvalých zábran kolem 
komunikace. Ty mají za cíl omezit zabíjení žab a 
čolků pod koly automobilů při jejich jarní migraci 
za rozmnožováním. Oboustranně jsou stavěny 
plechové zábrany a podchody pod silnicí. Stavba 
je podpořena významnou dotací Státního fondu 
životního prostředí, příspěvkem Pardubického 
kraje a z rozpočtu obce. Do konce roku budou 
práce skončeny. Na základě výběrového řízení 
práce realizuje KAVYL s.r.o. nebo Práce realizuje 
KAVYL s.r.o.

Při poslední návštěvě mne však zarazila jiná věc 
a to poničení odpočívadla, které jsme postavili 
z rozpočtu obce. Neznámým „autorům“ přeji, až 
rozumově dospějí, ať se nesetkají s tím, že jim 
někdo poškodí jejich práci, jak to oni udělali nám 
všem.  
RNDr. Leoš Štefka, místostarosta

Rekonstrukce sbérného dvora

V letošním roce proběhla rekonstrukce sběrného 
dvora ve Svitavách. Zrekonstruovaný dvůr 
zavede nová pravidla pro příjem odpadu, která 
mohou mít vliv i na spolupráci s Vaší obcí.  
Dovolte mi tedy, abych Vás seznámil se změnou, 
kterou nový provoz přinese.

Cílem této rekonstrukce je jednak zlepšení 
prostorových parametrů tohoto zařízení, obecně 
zvýšení kvality provozu a současně také zavedení 
přesnějšího způsobu evidence odpadů. Sběrný 
dvůr slouží především obyvatelům města Svitavy 
a podnikatelským subjektům zde působícím. 
Sběrný dvůr ve Svitavách však mohou užívat 
také obyvatelé okolních obcí, které jsou součástí 
svozové oblasti LIKO SVITAVY a.s. a využívají
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služeb této společnosti v oblasti svozu 
komunálního odpadu. Dosavadní praxí bylo 
to, že i občané okolních obcí zde odevzdávali 
odpady (kalkulované v poplatku za odpady) 
zdarma. V tomto ohledu dojde k určité změně.

Standartně obec v rámci svého odpadového 
hospodářství zajišťuje svým občanům svoz 
směsného komunálního odpadu, tříděného 
sběru a dále sběr nebezpečných složek odpadu 
a objemného odpadu. Nebezpečné a objemné 
odpady jsou buď sváženy formou mobilního 
sběru zajišťovaného v obci dvakrát v roce, nebo 
je na území obce provozován sběrný dvůr, kde 
je možné tyto odpady odevzdávat. Sběrný dvůr 
představuje samozřejmě dokonalejší variantu, 
nabízející občanům komfortnější službu v 
průběhu celého roku. Na druhou stranu výstavba 
a koneckonců i provoz sběrného dvoru nejsou 
zadarmo.

Město Svitavy se rozhodlo k radikálnímu 
kroku a zavádí transparentnější pravidla 
provozu sběrného dvoru. Chce tak odstranit 
problémy se zneužíváním systému odpadového 
hospodářství nepoctivými občany a s prolínáním 
podnikatelského a občanského odpadu. 

Každý svitavský občan, respektive každá 
domácnost s trvalým pobytem ve Svitavách, 
obdrží speciální čipovou kartu, se kterou se bude 
při každé návštěvě sběrného dvora přihlašovat 
a následně se budou na tomto „účtu“ evidovat 
odevzdané odpady. Pokud na sběrný dvůr 
přiveze svůj odpad obyvatel okolní obce, pak 
bude jeho odpad evidován na „obecní“ čipovou 
kartu přidělenou „jeho“ obci a takto bude vedena 
evidence odpadu občanů dané obce. Na 
základě této evidence pak město Svitavy vyzve 
předmětné obce k určité finanční spoluúčasti na 
provozu sběrného dvora ve Svitavách.

Svitavy tedy rozhodně nebudou zakazovat 
obyvatelům přilehlých obcí přivážet svůj odpad 
do sběrného dvora ve Svitavách, v tomto ohledu 
zůstane vše „při starém“. Změnou bude pouze 
určitá finanční kompenzace mezi městem 
Svitavy a danou obcí za využívání služeb 
tohoto zařízení. (Konkrétní částka se stanoví na 
základě evidence odpadu).

Věřím, že se tato změna setká s Vašim 
pochopením.
S pozdravem
 Ing. Josef Gestinger
LIKO SVITAVY a.s.
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Oblastní charita Polička 

Někdy se svět zdá vzhůru nohama. Jak a 
komu pomáhá Centrum duševního zdraví 
ve Svitavách?

Ve svitavském okrese pod Oblastní charitou 
Polička se rozvíjí Centrum duševního zdraví 
Svitavy (CDZ). Je novým typem zdravotně-
sociální služby, založené jak na práci v 
ambulanci, tak v terénu, a spolupráci mezi 
zdravotníky a sociálními pracovníky. Podporuje 
lidi se zkušeností s vážnou duševní nemocí na 
cestě k zotavení. 

„Nejsem jen psychiatrická diagnóza. Jsem 
milovnice tetování, zpěvu a setkávání s 
přáteli,“ říká klientka Centra duševního zdraví

„Co mi dalo Centrum duševního zdraví? Pocit 
bezpečí a hlavně pocit, že na ty všechny 
mé trable a kotrmelce nejsem sama. Pocit 
jistoty, kterou jsem zoufale hledala. A pocit, 
že všechno zvládneme,“ sdílí své zkušenosti 
klientka L., která se vyrovnává s depresemi a 
hraniční poruchou osobnosti. Neustálé výkyvy 
nálad, úzkosti a depresivní naladění zmírnila 
až antidepresiva a hospitalizace. Na své cestě 
hledala po propuštění z nemocnice podpůrnou 
síť. „K péči psychologa a psychiatra dokonale 
zapadla podpora svitavského Centra duševního 
zdraví,“ dodává L. 

Celý tým CDZ Svitavy se snaží, aby práce s 
jejich klienty byla komplexní – podporuje své 
klienty v jejich přáních, pomáhá jim se získáním 
práce, smysluplným trávením volného času, 
nebo hledáním stabilního bydlení. CDZ Svitavy 
podporuje klienty na celkové cestě k zotavení 
se z nemoci, to znamená i při léčbě a medikaci 
– tuto část zajišťují psychiatrické sestry. Služby 
CDZ již brzy posílí i psycholožky a psychiatr/ička. 
Důležitou součástí týmu je také peer konzultant, 
který má vlastní zkušenost s vážnou psychickou 
nemocí. Podpora míří také k blízkým a rodinám 
klientů; těm se totiž často pozornosti nedostává. 
V této kombinaci je tak CDZ zcela novým typem 
zdravotně-sociální služby pro celé Svitavsko. 
Služby Centra duševního zdraví jsou bezplatné.

Rychlá a dostupná podpora doma 

Jak sociální pracovníci, tak i zdravotní sestry 
nebo psycholožky spolupracují s klienty převážně 
v terénu, u klientů doma. Schůzky si plánují 
dle potřeby. Dokáží tak včasně, pravidelně a 
rychle reagovat. Tato podpora tak umožňuje 
včas rozpoznat například příznaky zhoršení 
stavu, snížit nutnost hospitalizací a pomoci se 
sociálním začleněním.  

Z psychického onemocnění se lze zotavit

Co to znamená? Zotavení je jedinečná cesta 
každého člověka, který se svým onemocněním, 
žije smysluplný a naplněný život. Včasná a 
dostupná podpora týmu Centra duševního zdraví 
na této cestě odborně pomáhá. 

Tým CDZ přivítá nové kolegy – psychiatr/
psychiatrička, psychiatrická sestra/bratr. 
Kontakt: Lenka Flídrová, info@pol.hk.caritas.cz, 
tel: +420 731 598 813
Informace o otevřených pozicích: https://policka.
charita.cz/kdo-jsme/volna-mista/ 
Informace o Centru duševního zdraví ve 
Svitavách: 
https://pol icka.charita.cz/jak-pomahame/
centrum-dusevniho-zdravi-svitavy/ 

Tereza Stříteská 
Oblastní charita Polička
policka.charita.cz

Kontakt pro média
Tereza Stříteská
 tereza.striteska@pol.hk.caritas.cz
+420 731 183 505 
https://policka.charita.cz/ 
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ZE ŠKOLY A ŠKOLKY
 

Školní rok je v plném proudu, a s ním 
přichází nejenom nové poznatky, ale také 
nezapomenutelné zážitky. Naše škola nezůstává 
pozadu a společně s výukou jsme se zapojili 
do řady akcí a aktivit, které dělají vzdělávání 
zábavnějším. Pojďte se s námi podívat na to, co 
vše již proběhlo. 

Šachový turnaj ve Fabrice
Šachy jsou královská hra, která rozvíjí taktické 
dovednosti, plánování, strategické a logické 
myšlení těch, kteří se jí věnují. Naše škola chce 
v žácích tyto oblasti rozvíjet, proto již druhým 
rokem nabízí kroužek šachů pro nejmenší, kde 
se naučí základy této krásné, ale obtížné hry. 
Letošní rok jsme se rozhodli vyslat zájemce na 
šachový turnaj pořádaný ve Fabrice ve Svitavách. 
Naši žáci v obtížné konkurenci bojovali statečně, 
a přestože nakonec na medaili nedosáhli, bylo 
některým z nich nabídnuto pořadatelem turnaje, 
zda by nechtěli začít navštěvovat šachový klub 
ve Svitavách, protože si všiml jejich výsledků a 
hry, která se mu velmi líbila. Jen tak dál!!!

Mgr. Václav Půlkrábek

Plavecký výcvik
V pátek 8. září 2023 byl zahájen plavecký výcvik 
ve Svitavách pro žáky z 1., 3. a 4. třídy. Kurz 
vedou zkušení lektoři hravou formou. Při výuce 
používají pestrou paletu barevných pomůcek. 
Začátečníci se postupně zbavili prvotních obav 
z vody a pokročilí plavci si vylepšují plavecké 
styly. Každou lekci plavání si již všichni náramně 
užívají. Děti zvládají výdechy do vody, potopit 
si hlavu, otevřít oči pod hladinou, hvězdici v 
poloze na zádech, skluzy i skoky do bazénu. 
Dívky i chlapci dále trénují splývání na prsou a 
na znaku. Baví je podplavávat různé překážky, 
proplavávat obručemi a lovit předměty z vody. 
Plavecký kurz dokončí žáci začátkem prosince. 
Dostanou „mokré“ vysvědčení, na kterém budou 
mít zapsané splněné plavecké dovednosti. 
Držme jim společně palce, ať se jim na konci 
kurzu podaří uplavat co nejvíce metrů.

Mgr. Zuzana Lipenská

Druháci na dopravním hřišti
V pondělí 18. září 2023 navštívili druháci dopravní 
hřiště ve Svitavách. Nejprve společně s panem 
instruktorem prošli všechny dopravní značky 
a vysvětlili si dopravní situace. Seznámili se v 
praxi například s jízdními pruhy na vozovce, s 
kruhovým objezdem i se signalizačním zařízením 
u železničního přejezdu a na křižovatce. 
Potom se stali účastníky silničního provozu na 
koloběžkách, kolech a kárách, někteří si zahráli 
i na chodce. Všichni se chovali velmi ukázněně 
a ohleduplně. Dětem se na dopravním hřišti moc 
líbilo a v jarních měsících se tam určitě vrátí.

Mgr. Hana Kuncová

Návštěva brněnského planetária
Začátek školního roku si žáci čtvrté a páté 
třídy zpříjemnili návštěvou planetária v Brně. V 
sále digitária shlédli pořad s názvem „Úžasné 
planety“. Vydali se na cestu současnou i minulou 
Sluneční soustavou. Ve výpravném představení 
nahlédli pod pokličku vzniku Sluneční soustavy 
a zjistili, kdy a kde se vzalo Slunce s planetami. 
Díky pokročilé digitální technologii spatřili na 
vlastní oči ta nejzajímavější zákoutí našeho 
planetárního systému a podívali se do míst, která 
dosud navštívily pouze meziplanetární sondy. 

Mgr. Milena Bauer

1. stupeň v LIKO Svitavy
Na začátku školního roku jsme si sestavili plán 
aktivit, které v žácích školy pomohou rozvíjet 
pozitivní přístup k přírodě a ekologii. Vydali jsme 
se tedy se všemi žáky 1. stupně do LIKO Svitavy. 
Pan Gestinger nás provedl areálem, ukázal nám 
třídící linku na plastový odpad a především 
dětem ukázal, jak správně vytříděný odpad může 
být znovu využit a neskončí na skládce. Věřím, 
že tato exkurze hned na začátku školního roku 
podpoří zájem dětí o třídění odpadu ve škole. A 
někteří se možná pokusí vnést tento zvyk i do 
rodin, které zatím odpad netřídí.

Ing. Marcela Rusková



Třeťáci „na houbách“
Žáci třetího ročníku využili velice lákavé nabídky 
Městského muzea ve Svitavách. Vydali jsme se 
na výstavu hub, kde kromě velkého množství 
exemplářů byly pro žáky připraveny zajímavé 
aktivity, během nichž se toho o houbách dozvěděli 
opravdu mnoho zajímavého. Učivo prvouky bylo 
touto akcí jistě velice zpestřeno.

Ing. Marcela Rusková

Přespolní běh
Vybraní žáci I. a II. stupně naší školy se 14. 
9. 2023 zúčastnili přespolního běhu u rybníku 
Rosnička ve Svitavách. Letos nám vyšlo pěkné 
počasí a všichni běželi na maximum. I přes 
velkou konkurenci jsme přivezli dvě medaile: 3. 
místo – Jiří Fuchs, 3. místo  - Míša Stružinská 8. 
tř., a pěkné 4. místo – Lucie Pytlová 6. tř. 

Všem moc děkujeme za reprezentaci školy.

Zdeňka Behenská

Preventivní program „Návykové látky“
V pondělí 2. října 2023 proběhl na naší škole 
preventivní program určený pro všechny žáky 
druhého stupně. Ve dvouhodinovém bloku se 
žáci dozvěděli mnoho informací o návykových 
látkách a jejich užívání.  Hlavním cílem programu 
bylo zdůraznit negativní dopady užívání těchto 
látek na celkové zdraví člověka. Na závěr 
nechyběla otevřená diskuse, do které se žáci 
aktivně zapojili.

Ing. Petra Šudáková

Návštěva statku ve Vendolí
Dne 12. října 2023 se žáci 6. ročníku zúčastnili 
vzdělávacího a výchovného programu na statku 
Bonanza Vendolí, z. ú. Program byl rozdělen na 
několik aktivit zaměřených na posílení důvěry 
v sebe sama, a důvěry ostatních, na budování 
dobrých sociálních vztahů a vytváření dobrého 
klimatu nejen ve třídním kolektivu, ale i mimo něj. 
Největší odměnou pro žáky byla jízda na koních.
 
Ing. Petra Šudáková

šachový turnaj ve Fabrice

přespolní běh
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Screeningové vyšetření zraku
V naší mateřské škole se uskutečnilo vyšetření 
zraku dětí pomocí speciální diagnostické 
videokamery v rámci projektu „Koukají na nás 
správně?“. 
Vyšetření je spolehlivé, rychlé, šetrné, zcela 
bezpečné a obě oči jsou vyšetřovány součastně. 
Děti vnímají vyšetření jako hru, neboť se 
uskutečňuje v klidném a známém prostředí 
mateřské školy, za asistence své paní učitelky. 
Screeningové vyšetření zraku umožňuje odhalit 
řadu očních vad např:
• Amblyopie – tupozrakost
• Strabismus – šilhání
• Myopie – krátkozrakost
• Hypermetropie – dalekozrakost
• Astigmatismus.

Vyšetření je vhodné provádět minimálně 1x 
ročně, protože zrak se neustále vyvíjí a mění. Po 
vyšetření dítěte, rodiče obdrží odbornou zprávu 
s vyhodnocením měření, případně pro očního 
lékaře – při pozitivním nálezu je dítě doporučeno 
k očnímu lékaři.  

Screeningové vyšetření zraku v naší mateřské 
škole bude opět i v příštím školním roce.

Pedagogická diagnostika i- Sophi
I  intuitivnost užívání
S systematické uložení
O okamžitý výstup
P prostupnost všech věkových skupin od 3 do 7 
let
H  hromadné výsledky celé třídy
I   informace pro učitele i rodiče
Nově v naší mateřské škole bude probíhat 
diagnostikování dětí pomocí pedagogické 
diagnostiky iSophi.  Jedná se o velice 
propracovaný a uznávaný diagnostický materiál, 
který byl vytvořen psychology ve spolupráci se 
školkami a je ověřován v praxi.
Výsledky tohoto šetření jsou pro nás odrazovým 
můstkem pro další práci s dětmi - víme na co 
se zaměřit, co zlepšit a v jaké oblasti je dítě 
připraveno na vstup do ZŠ. 
Toto šetření se provádí 2x ročně a zjišťuje posun 
v jednotlivých oblastí. Vytvořený nástroj iSophi 
Pedagogická diagnostika je určený pro práci 
učitele s dítětem. Je zaměřen na zjišťování 
úrovně dovedností dítěte ve 13 oblastech:

• Grafomotorika
• Předmatematické představy
• Prostorová představivost
• Časová orientace
• Zrakové vnímání
• Sluchové vnímání
• Verbální myšlení
• Sociální porozumění
• Sebeobsluha
• Jemná motorika
• Hrubá motorika
• Pozornost, Řeč

A jak to celé probíhá?
Děti mají připravené různé druhy úkolů, které plní 
formou hry. Paní učitelka je celou dobu přítomna 
a podporuje dítě při práci. Získané informace 
využije pro lepší zacílení vzdělávání. Naším 
cílem je kromě radosti ze hry a kamarádů také 
příprava na školu. A v tom je tato diagnostika 
velmi nápomocná.

pečení štrůdlu

Poděkování
Vážení rodiče, ráda bych Vám všem poděkovala 
za účast při vyplňování dotazníků za loňský školní 
rok, týkajících se vzdělávání v naší mateřské 
škole. Děkuji za všechna kladná ohodnocení a 
milá slova, jež nás zahřála u srdce a dala nám 
ujištění, že si naší práce vážíte. Taktéž děkuji 
za Vaše podnětné a konstruktivní připomínky, 
které jsou pro nás velmi hodnotné. Vážíme si 
Vašich slov chvály a věřím, že společnými silami 
a vzájemným porozuměním budeme pro VAŠE 
DĚTI vytvářet ty nejvhodnější podmínky pro 
jejich zdravý fyzický i psychický vývoj.  
 
Petra Bačovská
zástupkyně ředitelky za MŠ
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HASIČI 
Po volnějších prázdninách začal mladým 
hasičům kolotoč závodů. 

2. září v Sádku, kde v kategorii mladších žáků 
skončili naši nejmenší časem 30:65 na 19. místě 
, v kategorii starších žáků jsme časem 15:61 
obsadili 1. místo. Doplňkovou disciplínou byl 
běh jednotlivců na 60 metrů s překážkami, kde 
Tereza Poláková obsadila 22. (15:29) a Natálie 
Jasanská 5. (13:76) místo. V kategorii žáků byl 
František Šperka 2. (12:54) a Vojta Šmíd 1. 
(12:30).

O týden později se liga přesunula do Kamence. 
Na svoje první závody vyrazila i naše přípravka, 
která obsadila pěkné 3. místo. Mladší žáci brali 
za čas 23:16 celkové 18. místo. Starší žáci za čas 
14:96! místo první. V jednotlivcích byl František 
Šperka první a Vojta Šmíd hned za ním druhý. 
V žákyních brala Tereza Poláková pěkné 10. 
místo, Natálie Jasanská 38.

23. září vyrazila početná skupina na závody 
do Sušic. Měli jsme zastoupení ve všech pěti 
kategoriích! A dařilo se všem. Přípravka 2., 
mladší žáci 2., starší žáci 1., ženy 3. a muži 2.

Ještě týž den jsme po obědě odjeli na Mistrovství 
ČR v běhu na 60 metrů jednotlivců do Brna. V 
konkurenci 120 závodníků se Fanda Šperka a 
Vojtěch Šmíd předvedli parádními výkony. První 
na řadu šel Fanda Šperka a osobním rekordem 
11:67s se zařadil na průběžné první místo. O 
chvíli později běžel Vojtěch Šmíd za slušných 
13:51. Druhý pokus absolvoval pouze Vojta, 
časem 12:77 se posunul na 33. místo. Fanda 
pro zranění nakonec druhý pokus neběžel, jeho 
první pokus mu zajistil 5. místo v ČR!!!

Závěrečný díl ligy se tradičně konal v Mladějově, 
kam na Memoriál pana Malíška odjeli i ženy a 
muži. Starší žáci měli 5 bodový náskok v čele ligy, 
což znamenalo, že pokud by Bystré nezaběhlo 
lépe než za 14:96, stačilo by jim na prvenství v lize 
umístění do třetího místa. Po prvních pokusech 
bylo Bystré za námi. Druhým pokusem za 15:36 
se naši dostali do čela závodu, ale chystalo se 
Bystré. Bystré zaběhlo krásný útok za 14:68 a 
dostalo se na první místo a mělo tímto pokusem 
i lepší útok sezony. 

Žáci klesli na druhé místo, ze kterého už je ale 
nikdo neodsunul a stačilo jim to k celkovému 
triumfu v lize a kvalifikování se na Superpohár 
hejtmana Pardubického kraje. Přípravka získala 
krásné 1. místo. Také si poprvé zaběhla štafetu, 
kde skončila druhá. Celkově v lize přípravka 
obsadila 3. místo. Dále přišla řada na mladší 
žáky, kteří po dvou krásných útocích skončili 
na 12. místě. I oni si zaběhli štafetu a tam byli 
patnáctí. Celkově v lize mladší žáci obsadili 
15.místo. Ženy byly 3. a muži 9.

8. října se naši jednotlivci zúčastnili závodů v 
Hlinsku. Vojta Šmíd byl za pěkných 12:39 šestý 
(ze 77). Terka Poláková brala za 13:85 pěkné 
23. místo a Natálie Jasanská za hezkých 13:33 
místo 10. Ve starších žákyních bylo 118 závodnic.

21. října se ve Vítějevsi konal Superpohár pro 
vítěze všech lig v kraji. Kategorii starších žáků 
časem 15:80 vyhrála Dolní Dobrouč (okres ÚO), 
naše družstvo bylo za čas 16:00 druhé, třetí za 
16:60 Stéblová (okres Pce) a čtvrté Miřetice 
(okres Chrudim) za 24:26.

Tímto je sezona útoků ukončena, přes zimu se 
budeme připravovat v tělocvičně na novou.

Za SDH Hradec nad Svitavou vám přejeme 
klidné Vánoce a hodně zdraví v roce 2024.
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HASIČI 

OKÉNKO DO HRADECKÉ HISTORIE
Z historie železniční stanice v Hradci nad 
Svitavou

Stavba železniční tratě z Brna do České Třebové 
byla na tehdejší dobu náročné technické dílo. 
Bez mechanizace byla vybudována dopravní 
tepna, které přinesla obcím v povodí řeky 
Svitavy prosperitu a slouží nám dodnes. 
Stavba byla zahájena již v roce 1845, avšak 
pro obtížné stavební podmínky především v 
úseku Brno – Blansko (tunely, mosty, propustky) 
pokračovala jen pozvolna. Provoz na železniční 
trati byl zahájen 1. 1. 1849. Trať byla původně 
jednokolejná, i když spodek trati byl vybudován 
pro koleje dvě. Druhá kolej byla položena až 
v roce 1869. Na trati bylo vybudováno několik 
větších nádraží, ale také řada malých vlakových 
zastávek. V Hradci nad Svitavou byla zřízena 
železniční stanice, která měla jednu hlavní kolej 
a dvě vedlejší objízdné koleje. 

Na nádraží byla postavena výpravní budova, 
nacházející se v km 222,9. Svým vzhledem 
byla atypická oproti v té době postaveným 
objektům na trati.  Patrová budova měla v 
jednom rohu šestibokou věž. V té byl umístěn 
vodojem. V přízemí bylo parní čerpadlo. Byla 
zde také vybudována studna s pumpou, kde 
se doplňovala voda do parních lokomotiv. V 
přízemní části výpravní budovy pak byla služební 
místnost, pokladna a čekárna. V prvním patře 
byl služební byt. Budovu projektoval architekt 
Antonín Brandner. Brzy se ukázalo, že hradecká 
železniční stanice s vodárnou leží poměrně 
blízko svitavského nádraží a vodu do lokomotiv 
bude příhodnější čerpat na nádraží ve Svitavách, 
kde byly za nádražím objeveny zdroje vody, či v 
Březové nad Svitavou. Technický vývoj šel ve 2. 
polovině 19. století rychle kupředu a na železnici 
byly nasazovány nové výkonnější lokomotivy,
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které nepotřebovaly časté doplňování vody, 
jak tomu bylo dosud. Zařízení vodojemu bylo 
sneseno již v roce 1855 a v roce 1896 byla 
věž zbořena. V Hradci nad Svitavou byla také 
u obslužné koleje zbudována nakládací a 
vykládací rampa a skladišťní budova. Ještě 
počátkem 70. let 20. století byly z nádraží ve 
Svitavách do stanice Hradec nad Svitavou 
„šibovány“ parní lokomotivou vagóny, které 
zde byly vykládány. Manipulační kolej byla 
využívána také pro nakládku dřeva. To vše je 
již dávná minulost, stejně jako strážní domky u 
trati. Většinou byly většího typu „Wächterhaus“. 
V zásadě byly umisťovány na pravé straně trati 
na dohled od sebe a obvykle na vyvýšených 
místech. V obloucích se stavěly většinou na 
vnější straně oblouku. V nepřehledných místech, 
kde dohledová vzdálenost byla krátká, byly 
mezi strážní domky umístěny návěstní domky – 
„Signalhütte“. Každý strážní i návěstní domek byl 
vybaven košovým návěstidlem, aby se strážníci

mohli „optickou telegrafií“ dorozumívat o jízdách 
vlaků. Strážníci trati byli tedy jakýmsi živým 
řetězem. Střežili trať a starali se o její bezvadný 
stav. Nádražní budovy se podle jejich významu 
a určení na některých úsecích zpočátku stavěly 
podle jednotného typizovaného projektu a teprve 
později docházelo průběžně k přestavbám a 
modernizacím budov i celých nádraží. Díky 
tomu, že nádražní budova v Hradci nad Svitavou 
a Moravském Lačnově byla postavena podle 
stejného projektu, víme jak naše nádraží v 
polovině 19. století vypadalo. Trať Brno – Česká 
Třebová prodělala za dobu své existence 
mnoho změn a před několika lety byla zbourána 
i železničními historiky ceněná stará nádražní 
budova v Moravském Lačnově. Naštěstí byla 
tato budova zdokumentována a podle ní si 
můžeme udělat představu, jaké zajímavé stavby 
se nacházely na zdejší trati. 

Mojmír Fadrný

historická fotografie vlaku

původní železniční stanice
v Lačnově
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FOTOGALERIE - DÝŇOHRANÍ
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